
 1 

 

 

Heřmánek  
čtvrtletník městyse České Heřmanice 3 / 2023 

+   

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 2 

 

 

 

 

Obsah: 
 

…válka je vůl…         3 

Zprávičky ze školy a školičky       4 

 TJ Sokol České Heřmanice         4 

Hasičské zprávy       10 

Příměstský tábor       11 

Sedmý ročník Staročeského pouťového jarmarku 12 

Kurz psaní ikon II v Českých Heřmanicích  13 

Informace z hnízda      15 

Plán kulturních akcí 09 – 12/23    18 

Divadelní hra  Za vodou, za vodou    18 

Prodejní podzimní odpoledne    19 

Sbor pro občanské záležitosti informuje   19 

Kontrola a čištění spalinových cest    20 

Informace z úřadu městyse     21 

hlášenírozhlasu.cz      24 

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva  26 

Běžíme za Klárku      35 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 3 

 

 

…válka je vůl… 
  

 Každý člověk dostal do života nějaké schopnosti, dovednosti či dary, 

kterými činí svůj život zajímavější, radostnější a užitečnější, kterými také 

obohacuje své okolí, celou společnost. Někdo je manuálně zručný, jiný 

hloubavý, někdo empatický a laskavý, další rozhodný, někdo umí předávat 

své znalosti, jiný je využívat v praxi…  

 Zvláštní kategorií jsou umělecky obdarovaní lidé, kteří dokáží 

působivou formou vyjádřit důležité, krásné nebo dramatické události 

kolem nás. Z jejich děl se stávají symboly, které dokáží jasně, bez 

dlouhých řečí, charakterizovat určitou dobu, věc, událost nebo děj. A tak 

při pohledu na obraz Zrození Venuše nebo Mony Lisy vidíme ideál ženské 

krásy, mužským protějškem je třeba řecký Diskobolos. Sedm divů světa 

vypovídá o netušených dovednostech starověkých umělců a stavitelů. I 

v našich místních skromnějších podmínkách máme obdobná umělecká díla 

se symbolickou výpovědí - Myslbekova socha svatého Václava v Praze, 

Bible kralická, Muchova Slovanská epopej, Smetanova Má vlast, 

Vrchlického Noc na Karlštejně a mnoho dalších.  

 Vedle zmíněných, historií prověřených uměleckých děl, se setkáváme 

i v současnosti s takovými, která se stávají určitým symbolem, 

zkratkovitou výpovědí, vtipnou glosou nebo mementem pro nynější i další 

generaci. Národní mentalita předurčuje zdomácnění a rozšíření spíše těch 

veselých, ironických, zvýrazňujících poklesky „mocných“. (…vlevo dole, 

…jen blbec nemění své názory, …je zase vožralej zloděj zlodějský, …vláda 

musí vyslat jasný signál…). 

 Do skupiny těch vážnějších patří díla básníků, dramatiků a 

hudebníků. Jejich sdělení bývají symbolická, někdy skrytá, jindy nečekaně 

otevřená. K takovým patřily texty písničkářů, nezávislých básníků či 

hudebních skupin. Jednou z takových je i nejdéle hrající brněnská rocková 

skupina Synkopy 61 (založena 1960 – hrající dodnes). K jejich 

nejznámějším skladbám patří píseň Válka je vůl, která byla hitem v době 

Pražského jara 1968 a díky opakujícím se historickým událostem neztratila 

na aktuálnosti ani dnes. Na rozdíl od roků po první interpretaci je možné ji 

zpívat i poslouchat bez obav, podobně jako Suchého Jó, to jsem ještě žil 

nebo skladby našich i zahraničních tvůrců protestujících proti nesmyslnosti 

válek, budování impérií a šíření strachu. Přejme si, aby dramatické zkratky 

života společnosti zůstaly jen v uměleckém provedení a nenabyly reálné 

podoby. 

                -jc- 
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Zprávičky ze školy a školičky 
 

V pondělí 4. září jsem zahájili nový školní rok. Pozvání přijal i pan starosta, 

který se pravidelně účastní některých akcí pořádaných školou. Do lavic poprvé 

zasedli naši noví prvňáčci – Ellinka, Nikolka, Eliška, Daneček, Vítek a Olík. 

Přejeme jim i ostatním dětem dobrý start a úspěšný školní rok 2023/2024.  

                  -jk- 
 

TJ Sokol České Heřmanice 
     

CO SE UDÁLO:  

 

ZÁVĚREČNÝ TURNAJ ML. PŘÍPRAVEK  

 V sobotu 10. 6. 2023 proběhl na fotbalovém hřišti pod vedením TJ Sokol 

České Heřmanice a Okresního fotbalového svazu Ústí nad Orlicí turnaj 

mladších přípravek. Zúčastnilo se ho celkem 11 družstev z celého okresu. Týmy 

byly rozlosovány do tří skupin po čtyřech družstvech. V základních skupinách 

se odehrála utkání každý s každým, poté následovala krátká obědová pauza a 

navázala na to vyřazovací část turnaje a boje o „bednu“.  Vítězi celého turnaje 

se stali fotbalisté z Brandýsa nad Orlicí, druhé místo obsadila Česká Třebová a 

na třetím místě se umístil Rybník.  Naši mladí fotbalisté a fotbalistky skončili 

na krásném 8. místě, patří jim a jejich trenérům velká pochvala za odvedenou 

práci. Počasí nám vyšlo skvěle a turnaj se celkově vyvedl na výbornou, je vidět, 

že zkušenosti z minulého roku nám pomohly doladit vše do detailů a 

harmonogram turnaje šlapal jako na drátkách.  Děkujeme všem sponzorům, 

organizátorům, rozhodčím, obsluze, hráčům, rodičům ale i fanouškům za 

podporu, byla to skvěle vyvedená fotbalová sobota.    
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DĚTSKÝ DEN 

V sobotu 18. 6. 2023 jsme na našem hřišti uspořádali dětský den.  Za 

velmi krásného počasí se na něm sešlo okolo 60 děti. Pro děti byly připravené 

soutěže, atrakce v podobě skákacího hradu a velké stavebnice, nechyběla ani 

projížďka na koni a oblíbené malování na obličej. Celé odpoledne bylo 

připraveno na jedničku a věříme, že si ho všichni užili.  

 

 

FOTBALOVÁ POUŤ 

Letos nás na fotbalové pouti, která se konala 15.7.2023, navštívil cestou 

z jihu bájný Kerberos. Ne osobně       , ale ve formě opravdu extrémně teplého 

počasí. Jednotlivé zápasy jsme z respektu k podmínkám o něco zkrátili. Všem 

zúčastněným hráčům patří obrovský obdiv za podané výkony. Podmínky byly 

vskutku extrémní. 

Nejdříve nám svůj um ukázaly naše nejmenší Heřmanské naděje, a to 

hned na dvou hřištích. Naši nejzkušenější změřili své síly s gardou z Cerekvice. 

Sportovní odpoledne ukončili svým zápasem muži v klání s mužstvem Janova. 
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 Celým odpolednem nás provázel bohatý výběr občerstvení. Všichni 

přítomní se mohli osvěžit hned třemi druhy točených nápojů (bezinka, birell, 

pivo) a nespočtem dalších pochutin. K jídlu bylo možné premiérově ochutnat 

různé části vepřového masa na rožni (25 kg špíz). Maso bylo opravdu 

vynikající. Vše bylo doplněno hranolky, uzenými kuřecími stehny, párky 

v rohlíku a pro sladce naladěné mlsouny byly připraveny Netřebské koláčky a 

domácí špachtlová zmrzlina z Kosořína. 

Radostí z výhry byli oblaženi i někteří účastníci, kteří zkusili své štěstí 

v tombole. 

Celý den byl zakončený příjemně teplým večerem stráveným na parketu u  

probíhající diskotéky nebo přátelským posezením se sousedy, kamarády či 

rodinou. 

 

AUTOMATICKÁ ZÁVLAHA FOTBALOVÉHO HŘIŠTĚ  

Letos jsme provedli největší krok v oblasti údržby fotbalového hřiště. 

V červenci byla nainstalována automatická závlaha v počtu 24 trysek. 

Slibujeme si od ní nejen výrazný úbytek pracnosti oproti stávajícímu řešení, ale 

také výraznější dopad na kvalitu a regenerační schopnosti našeho hřiště. Přeci 

jen plocha je intenzivně využívána - někdy i 7x týdně. 
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Celý projekt byl z převážné většiny financován z dotace Moje Kabina 

s výrazným finančním přispěním obce. Tímto bychom rádi obci poděkovali za 

její velmi cenné partnerství, kterého si opravdu vážíme. My jsme se na realizaci 

celého projektu rovněž podíleli v řádech vyšších desítek tisíc korun. Na 

podrobnější informace včetně financování se můžete těšit na příští valné 

hromadě. 

 

FOTBALOVÝ KEMP 2023 

Ve dnech 31. 7. – 4. 8. 2023 proběhl již třetí ročník fotbalového kempu. 

Tentokrát poprvé trval celý týden, z důvodů revitalizace místního hřiště na půdě 

hostů v Cerekvici nad Loučnou (zázemí klubu jim můžeme opravdu závidět). 

Kempu se zúčastnilo celkem 38 dětí z celého okolí. O děti se každý den staral 

tým trenérů a organizátorů v počtu cca 13 osob. Děti byly po celou dobu kempu 

rozděleny do několika skupin, ve který poctivě několikrát denně trénovaly. Pro 

děti byl připraven nabitý program po celý týden. Mohly se setkat s profi 

fotbalisty a trenéry, vyzkoušet si baseball pod vedením zkušených hráčů, 
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dozvědět se více o práci důležitých bezpečnostních složek jako jsou policisté a 

hasiči, podívat se na zajímavou exhibici psovodů a v nepolední řadě vyrazily i 

na výlet do Litomyšle na fotbalgolf a minigolf. Během kempu proběhl turnaj 

v karetní hře prší, z loňska oblíbený gladiátor race, který si letos poprvé mohli 

vyzkoušet i trenéři a organizátoři (musím říct sama za sebe, že to nebyl lehký 

závod a patří tak všem velký obdiv) a celý kemp vyvrcholil velkým turnajem 

LIGY MISTRŮ, který se neobešel bez emocí radosti i smutku, a to jak u hráčů, 

tak i u některých trenérů, kteří tomu dali všechno ☺ . Celkově se celý kemp dle 

mého názoru vydařil na výbornou a já jsem ráda, že jsem mohla být součástí tak 

krásné akce, kterou nese na svých bedrech náš matador Tomáš Jirsák, kterému 

patří ten největší dík. Samozřejmě DĚKUJEME také všem ostatním 

organizátorům, trenérům, sponzorům, dětem a hlavně rodičům, bez kterých by 

to nešlo! Již teď se těšíme na další sezónu, budeme se snažit zvednout 

pomyslnou laťku ještě o kousek výš….   

 

NAŠE ODDÍLY 

 

Fotbal muži 

Od minulého článku se odehrálo šest utkání. Tři z toho patřila ještě do 

minulého ročníku. Špatně odehraný zápas v Zámrsku po prohře 0:6, který byl 

výsledkově nejhorší z celé sezony, jsme napravili hned dalším domácím 

zápasem s Prosečí. Dosavadní lídr tabulky z Proseče přijel na naše hřiště 

motivovaný tím, že při jakémkoli bodovém zisku budou mít jistotu prvního 

místa v celém ročníku. Heřmanští fotbalisté k tomuto utkání přistoupili naplno a 

s výsledkem 9:2 se odjíždělo soupeři velice těžce. V posledním utkání 

v Prosetíně jsme si zajistili remízou 2:2 historicky nejlepší umístění 

Heřmanského fotbalového týmu. V ročníku 2022/2023 jsme se umístili 

v krajské soutěži A třídy mužů na krásném 5. místě. 

 Po zhruba měsíční pauze se muži potkali na prvním tréninku před 

tradičním pouťovým turnajem 16. 6. 2023. V přípravě bylo odehráno přátelské 

utkání na již zmíněném turnaji s Janovem, dále během tréninků s Litomyšlí a 

Cerekvicí nad Loučnou. Příprava herně nebyla ideální a bohužel se tato nálada 

přenesla i do nového ročníku. V prvním zápase v Zámrsku dostali naši hráči 

v 90. minutě gól na konečných 1:2. Na první zápas v domácím prostředí 

dorazila rezerva týmu Ústí nad Orlicí. Bohužel i tento zápas dopadl ve prospěch 

soupeře 1:0. Špatný herní projev se přenesl i do zatím posledního zápasu na 

hřišti Letohradu B. Nezbývá než věřit, že trenér Míra Tesař i s lídry týmu 

vymyslí, jak konsolidovat kádr a tvář hry. Na nulový bodový zisk po třech 

utkáních nebyla kabina ani fanoušci zvyklí, s ohledem na nabitou soutěž ale 

musíme přijmout fakt, že bude opět těžší navázat na výsledky z předešlých let. 

Velice si ceníme podpory z řad fanoušků a budeme rádi, když bude trvat i 

nadále.  
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Fotbal děti  

Po závěrečných turnajích, které všechny skupiny zvládly skvěle, a 

společném ukončení sezóny s rodiči čekal na naše fotbalové naděje a jejich 

trenéry zasloužený odpočinek v pohodě prázdnin. Všichni tak mohli na chvíli 

odložit kopačky a užívat si prázdninových radovánek. Během srpna se ale 

pomalu začíná něco dít a rozjíždějí se nám opět tréninky. Hřiště je po 

revitalizaci a úpravách v krásném stavu, tak nám nic nebrání rozjet to zase ve 

velkém. V kategoriích došlo k drobným změnám, některé děti se posunuly do 

skupin výš, některé zůstávají. Stejně tak je to s trenéry, někteří odešli a další 

přišli, pořád se něco děje… Nová sezóna bude pro nás všechny opravdu nová, 

držte nám všem palce. Největší změny se ale týkají našich žáků. Od sezony 

2023/2024 jsme z důvodu malého počtu hráčů ve věkové kategorii st. a ml. 

žáků museli spojit síly s klubem v Litomyšli. Zahrají si krajský přebor a budou 

fungovat jako souklubí ml. a st. žáků Litomyšl/České Heřmanice. Tréninky již 

probíhají od srpna v Litomyšli a od září budou trénovat i u nás na hřišti. Čeká je 

tedy úplně nová sezóna, doufáme, že jim zachováte přízeň a budete jim nadále 

fandit a podporovat je, i když už to nebudou jen „čisté“ Heřmanice. Pro více 

informací sledujte naše facebookové stránky, kde budeme zveřejňovat aktuality. 

 

Cvíčo děti 

Konec předprázdninové sezony Cvíča byl bohužel poznamenán vysokou 

a opakující se nemocností dětí. Na závěrečné Cvíčo jsme se však opět sešli 

v hojném počtu. Děti si užily pohodově sportovní atmosféru s odměnkami. 

Za pár chvil se nám otevře nová sezona, ve které bychom s našimi dětmi 

chtěli pokračovat v tradičních i netradičních aktivitách. 

Malé děti (od 4 do 6 let) se budou scházet vždy v pátek od 16:30. 

Náplní budou jednak tradiční pohybové aktivity, ale také tanečky na hudbu. 

Pokud vše dobře půjde, rádi bychom tanečky koncipovali do stylu malých 

roztleskávaček. Vítáni jsou i chlapci. 

Větší děti (7 a výše) se budou scházet vždy v úterý též od 16:30. Se 

staršími bychom se i nadále chtěli zaměřit na pestrou paletu pohybů a her 

s cílem vytvořit kompenzační cvičení k jednostranně zaměřeným sportům. 

Hlavním tématem zůstává radost z pohybu. 

Rádi do našich řad uvítáme další děti. V případě zájmu kontaktujte: 

- pro menší děti Ladu Novákovou – messenger, whatsapp nebo tel. č. 

723 011 259 

- pro větší děti Karla Šimka – messenger, whatsapp nebo tel. č. 777 161 345 

Těšíme se na novou sezonu        

 

                     Za TJ Sokol LN a část výboru 
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Hasičské zprávy 
 

V srpnu jsme uspořádali LTD Heřmánek, který se konal od 20. do 27. 8. 

2023 v Potštejně na táborové základně 

Trelleborg. Děti se mohly těšit na program 

plný zábavných her, diskotéku, noční hru, 

celodenní výlet, ale obzvlášť na Indiana 

Jonese, který děti doprovázel po celý týden. Díky teplému počasí jsme trávili 

odpolední čas u řeky a večer pak s kytarou u ohně. Někteří naši hrdinové se 

vydali na spaní pod širákem, a to buď do lesa, nebo k ohni v našem tábořišti. 

Během týdne si děti mohly vyzkoušet třeba střelbu ze vzduchovky či luku nebo 

lezení po horolezecké stěně. Na konci týdne na děti čekal zasloužený poklad. 

Tábora se zúčastnilo 51 dětí, 5 praktikantů a 13 vedoucích. Doufáme, že se 

příští rok opět uvidíme. 

      -jř-                                                                                            
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Příměstský tábor České Heřmanice 
 

Letošní tábor se konal v druhé polovině července. Byl 

zajímavý tím, že každý den nás čekalo nové téma a tím i každý den nová 

dobrodružná stezka za pokladen.  

Zázemí tábora jsme měli v předsálí 

kulturního domu. To se osvědčilo ve velmi 

teplých dnech, které panovaly v červenci. O 

vedení a přípravu tábora se postarala Lenka 

Vacková společně s Honzou Přívratským.  O 

stravování malých táborníků se staral Míša 

Šimek se sestrou Barčou. 

Čekaly nás stezky stromů, žabičková, 

čarodějná, indiánská a poslední stezka pirátská 

s velkým pokladem. 

Následovaly stezky jarní, zvířátková, 

letních sportů, berušková a poslední byla na 

přání dětí Minecraftová. 

Na každé stezce se děti dozvěděly 

mnoho zajímavých věcí, plnily různé úkoly a 

na konci je vždy čekala nějaká zajímavá 

odměna. 

Každý den jsme zahajovali malou 

rozcvičkou, po rozcvičce jsme se nasvačili a 

pak jsme se vydali na zmiňované stezky za 
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pokladem. Po návratu nás čekal vydatný oběd. Každý den jsme tvořili různé 

předměty k daným tématům. 

Celý tábor si děti krásně užily, počasí nám přálo. Při velkém vedru nás 

skropila sprcha, o kterou se postarali místní hasiči, kterým tímto moc děkujeme. 

A děkuji všem, kteří nám pomáhali. 

                    -lv- 
 

 

 Sedmý ročník Staročeského pouťového 

jarmarku 
 

Hezké sobotní počasí 29. 7. 2023 již 

od brzkého rána vítalo stánkaře a trhovce 

s kořením, perníky, košíky, květinami, 

sýry a jinými dobrotami, kteří přijeli na 7. 

Staročeský jarmark do Českých 

Heřmanic, aby v půl desáté mohli přivítat 

první návštěvníky. A letos jich bylo 

opravdu hodně. 

Kromě již tradičních stánků byly 

letos rozšířeny atrakce pro děti, kdy 

k cukrové vatě, kolu štěstí a střelnici se 

přidal i kolotoč. Návštěvníci mohli 

zhlédnout ukázku sportovního šermu, 

který i přes drobné zpoždění přilákal 

spoustu diváků. Vystoupání na věž bylo 

spojeno s výstavou fotografií z 

kroužkování místních rorýsů a v kostele 
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pak čekala na návštěvníky milá výstava Děti píší Bohu. Celý program 

doplňovala hojně navštěvovaná výstava historických motocyklů u bývalé 

sýpky. 

Poděkování za úspěšný průběh jarmarku patří všem pořadatelům, 

prodejcům, ale také všem, kdo přiložil ruku k dílu při přípravách, v průběhu, ale 

i po ukončení jarmarku a v neposlední řadě všem návštěvníkům, bez kterých by 

jarmark nebyl jarmarkem. 

Velké díky všem, byli jste všichni skvělí. 

                                                                                                                -pl- 

 
 

Kurz psaní ikon II v Českých Heřmanicích 
 

Ve dnech 17. – 20. srpna se pod vedením známého českého ikonopisce 

Martina Damiána sešla již podruhé skupina deseti nadšenců a zájemců o psaní 

ikon v domku U Jakuba. 

 

Ikona – je obraz s náboženským tématem tvořená starobylou technikou a 

nezvyklým ztvárněním postav Krista, andělů či světců. Zvláštností ikon je, že se 

tzv. nemalují, ale píšou. Kromě obrazu postav je vepsána v základu na dřevo 

modlitba s požehnáním. Psaní ikon probíhá v tichu s meditací, poslechem 

hudby ev. provázené příběhy ikonopisců. Kolébkou tohoto umění je Byzantská 

–východní kultura. Typická ikona je bohatě zdobená zlatem, kterému byl 

připisován nebeský původ. Zlato tvoří na ikoně jakési okno do duchovního 

světa. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Kurz začal ve čtvrtek vpodvečer. Ten den jsme si připravili dřevěnou 
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desku s vlastnoručně vepsanou modlitbou. Nalepením plátna a nanesením 

několika vrstev plavené křídy s klíhem na desku jsme práci ukončili. Další den 

jsme desku zušlechtili smirkovým papírem a jemným vyhlazením povrchu 

k přepisu předlohy ikony. Vytvořený nákres ikony jsme zlatem rozdělili na dvě 

části. Potom začala práce s barvami. V sobotu pokračovalo vrstvení a nanášení 

barev od nejtemnějších odstínů zelené v základu s následným postupným 

projasňováním světlejšími a teplejšími tóny barev. V neděli jsme nechali 

všechny naše ikony požehnat a dokončili jsme svá díla. Zalakovali jsme ikony 

speciálním přírodním šelakem, aby byly chráněny před nenechavým mlsným 

hmyzem či poškozením. 

Každý účastník si během kurzu vytvořil svou vlastní ikonu podle vybrané 

předlohy. Kromě duchovních a výtvarných zážitků jsme prožili tři dny krásného 

společenství a svátečních chvil. 

 

     Díky skvělému odbornému a laskavému vedení Martina Damiána jsme 

získali všichni povzbuzení do dalšího pokračování. Pochvala patří i jeho 

precizní přípravě kurzu. Všechny dílčí práce, doprovázení i pomoc byly 

s předstihem zajištěny včetně všech pomůcek a materiálů, takže tvorba ikon 

plynule přecházela všechny potřebné kroky i jejich záludnosti. 

 

     Velké poděkování v závěru patří i obětavé Dr Marii Novotné za 

zprostředkování a přípravu kurzu i bohatě prostíraný stůl.  

   DÍKY a těšíme se na další příště    

                                                                                                                        -mc- 
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Informace z hnízda 
 

Pokusím se navázat na informaci v článečku v minulém Heřmánku a tou 

byla informace, že jsme zaregistrovali nový život ve hnízdě. 

Ano, 21. května jsme 

s jistotou mohli opravdu 

konstatovat, že začali krmit. 

Postupem dní jsme zahlédli 

nejprve jednu, následně 

druhou a nakonec ještě třetí 

hlavičku. Dokonce jsme 

jednu chvilku měli podezření, 

že tam jsou čtyři, ale jak se 

ukázalo, bylo mylné. 10. 

června bylo jisté, že jsou 

„pouze“ tři. Pane, to byl 

„kolotoč“ se sháněním 

potravy! Rodiče se střídali 

skoro s železnou 

pravidelností - jeden sháněl, 

druhý hlídal na hnízdě. 

Mláďata rychle rostla a 

my spřádali a připravovali 

s ornitology termín 

kroužkování. Nakonec padl 

termín na ráno 21. června. 

Ráno po půl sedmé jsme 

nastavěli žebříky po střeše až ke hnízdu a ten nejmladší a nejlehčí z nás vylezl 

pochytat „mládež“ do pytle, Ale ejhle, ten nejstarší „mlaďoch“ začal silně 

vzdorovat, až způsobil „vetřelci“ klovnutím poranění na ruce i přes rukavici. A 

tak bylo rozhodnuto, aby náhodou nedošlo k nějakému úrazu, že budou 

okroužkováni pouze ti dva mladší. A stalo se tak skoro po třiceti létech, že 

v Českých Heřmanicích byli opět okroužkováni čápi. Postupně dostali na nohu 

odečítací kroužky s označením CZP CH851 a CZP CH852 a následně byla 

čápata vrácena na hnízdo. Rodiče z toho byli trochu vyvedeni z normálu, ale 

během pár hodin se postupně vše urovnalo. 

A když jsme byli tak „nažhaveni“, tak jsme hned druhý den za pomoci 

plošiny okroužkovali letošní přírůstky na hnízdě v Zálší kroužky CZP CH853 a 

CZP CH854 a nakonec došlo i v sobotu 7. července na jedince v Tisové, ten 

dostal kroužek CZP CH855, kde si čápi založili letos hnízdo na komíně místní 

tělocvičny. 
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Mláďata rostla jako z vody a koncem července jsme čekali, kdy se poprvé 

proletí. Toho jsme se dočkali v sobotu 29. července v době konání Staročeského 

pouťového jarmarku. Snad jakoby symbolicky, se krátce po poledni postupně 

pustili k prvnímu letu v rozpětí několika vteřin všichni tři najednou, takže bylo 

na pár chvílích hnízdo prázdné. Následně přišla ta přistání! A jak se říkává i 

mezi námi piloty: „Do vzduchu můžeš, ale na zem musíš!“, tak tady to platilo 

taktéž. První přistál jakžtakž, ale druzí dva měli menší problémy a museli 

přiblížení na hnízdo i několikrát opakovat. Samozřejmě, že celá ta akce 

proběhla pod přísným dohledem obou rodičů. To bylo následně na hnízdě po 

přistání radosti! Pak už čas plynul velice rychle a po pár dnech létání přišlo na 

řadu učit se shánět si potravu sami. My jsme jen sledovali, kdy se ještě na 

hnízdo vracejí či ne. Jejich nocování bylo s přibývajícími dny čím dál řidší, až 

jsme museli konstatovat, že jsme je 9. srpna viděli naposledy. 

Teď už hlídali hnízdo jenom rodiče a později tu byl vidět už jenom jeden, 

kterého jsme nakonec viděli, jak vyrazil těsně před polednem za přelétávajícím 

hejnem devatenácti čápů směřujících k jihu. Následně se tu ještě objevil 16. 

srpna jedinec, odpadlík z dalšího hejna devíti kusů, který tu pobyl do 19. srpna. 

Od tohoto dne jsme zde již žádného čápa neviděli. 

Konečně na nově rekonstruovaném hnízdě vyrostla po dvou letech nová 

populace čápů. 

Letošní rok z pohledu hnízdění čápa bílého je dost zajímavý. Posuďte 

sami: Po dlouhé době byla obsazena hnízda v Osíku u Litomyšle, Tržku, 

v Litomyšli na komíně v bývalé cihelně, nově si založili hnízdo v Litomyšli u 

MŠ u zahradních školek, v Tisové bylo založeno také. 
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A co se týká odchovu mláďat, tak u nás 3, Zálší 2, Choceň 2, Brandýs nad 

Orlicí 4, V. Mýto komín bývalého pivovaru 3, Cerekvice 4, Tržek 3, Osík 3, 

Litomyšl cihelna 3, nemocnice 4, bývalá mlékárna 4 a komín MŠ 2, která 

z neznámých důvodů obě uhynula. V minulém článku jsem se krátce zmínil o 

situaci na hnízdě v Ústí nad Orlicí - Hilvátech. Bohužel z pěti narozených tu 

plicní nemoc přežili ti dva nejstarší. Ten nejstarší na hnízdě a ten mladší 

v Záchranné stanici v Pasíčkách, po úspěšné léčbě byl nakonec vypuštěn 8. 

srpna s kroužkem CZP CH470 zpět do přírody. 

Bohužel příběh nového čápa z Tisové má smutnější průběh. Při učení létat 

skončil v elektrických drátech a spadl na zahradu v sousedství bydlících 

Halámkových, kde Patricie studuje ochranu přírody a zároveň se zajímá o 

ornitologii. Zachovala chladnou hlavu, zavolala do Pasíček a „čápisko“ převezli 

do léčení. Poslední informace říkají, že letky poškozené nejsou, vnitřní orgány 

byly částečně zasaženy, ale že prý bojuje a jeho zdravotní stav se lepší. Bohužel 

ale letos už neodlétne, což může do budoucna pro něho mít následky v podobě 

ztráty stěhovavého pudu. 

Ale nakonec jedna lepší informace: Naše kroužkování má již první 

odezvu. Těsně před odletem letošní populace byl odečten ve společnosti 

několika dalších čápů, čáp ze Zálší s kroužkem CZP CH854 a to na mokřadech 

u Jaroměře - Josefově. Pokud získáme nějaké hlášení o pohybu, hlavně ze 

zimovišť, tak vám samozřejmě rád informaci předám přes webové stránky 

městyse. 

No, a my si užijeme zimu a budeme se opět zjara těšit na jejich přílet. 

                    -jr- 
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Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 -ak- 

       

V červnu oslavily své životní jubileum 60 let paní Marie Janoušková 

z Borové a 70 let paní Miroslava Brýdlová z Českých Heřmanic. 

V srpnu oslavili své životní jubileum 60 let pan Jaroslav Marcal 

z Českých Heřmanic a 70 let paní Marie Cacková z Českých Heřmanic a 

paní Věra Slavíková z Českých Heřmanic.  

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
 

V červnu se manželům Kučerovým narodil syn Martin.  
 

Rodičům gratulujeme a Martinovi přejeme v životě hodně štěstí a zdraví. 
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Kontrola a čištění spalinových cest 
Dnem nabytí účinnosti zákona č. 320/2015 Sb., o Hasičském záchranném 

sboru České republiky nabyla účinnosti změna zákona č. 133/1985 Sb., o 

požární ochraně, která mimo jiné upravuje oblast spalinových cest. Tak je tato 

problematika již pevně ukotvena v zákoně. 

K povinnosti oprávněné osoby patří vypracování písemné zprávy o 

provedení čištění nebo kontroly spalinové cesty. V případě zjištění vážných 

nedostatků musí oprávněná osoba oznámit tuto skutečnost písemně na 

příslušném stavebním úřadě nebo u orgánu státního požárního dozoru dle typu 

zjištěného nedostatku. 

Základními lhůtami pro čištění spotřebiče paliv do 50 kW při celoročním 

provozu: je 3x ročně u spotřebiče na pevná paliva, 2x ročně na kapalná paliva a 

1x ročně na plynná paliva. Nařízení vlády umožňuje občanům, aby si čištění 

provedli sami. Čištění spalinové cesty se provádí odstraňováním pevných 

usazenin ve spalinové cestě. Minimálně jednou do roka by měl komín 

prohlédnout kominík. 

Kontrolu, čištění a příp. revizi spalinové cesty by měla provádět odborně 

způsobilá osoba, která je držitelem živnostenského oprávnění v oboru 

kominictví. Kontrolou spalinové cesty se rozumí posouzení konstrukčního 

provedení spalinové cesty včetně připojení spotřebiče paliv, posouzení 

provozuschopnosti komína, posouzení přístupu ke komínu, posouzení stavebně 

technického stavu spalinové cesty a zajištění požární bezpečnosti stavby. 

Bližší podrobnosti naleznete ve vyhlášce č. 34/2016 Sb., o čištění, kontrole a 

revizi spalinové cesty. 

 

Lhůty čištění a kontrol spalinové cesty dle Přílohy č. 2 k vyhlášce č. 34/2016 

Sb. 

Výkon 

připojeného 

spotřebiče paliv 

Činnost 

Druh paliva připojeného spotřebiče paliv 

Pevné Kapalné 

Plynné 
Celoroční 

provoz 

Sezónní 

provoz 

Celoroční 

provoz 

Sezónní 

provoz 

do 50 kW včetně 

Čištění spalinové 

cesty 
3 × za rok 2 × za rok 2 × za rok 1 × za rok 1 × za rok 

Kontrola 

spalinové cesty 
1 × za rok 1 × za rok 1 × za rok 

nad 50 kW 
Čištění a kontrola 

spalinové cesty 
2 × za rok 1 × za rok 1 × za rok 
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Spalinová cesta pro odvod spalin od kondenzačního spotřebiče na plynná paliva 

se čistí a kontroluje nejméně jedenkrát za dva roky.         

      -ms- 

 

Informace z úřadu městyse 
 

 

 

Výzva 
Hledají se šikovné ruce, co by se chtěly podílet na renovaci původních 

kovových dveří z budovy bývalé fary, nově Obecního domu, kde budou po 

renovaci vystaveny i s uvedením jména autora renovace (v případě zájmu). Pro 

více informací se obracejte na starostu na tel. č. 724 186 294. 

 

Výjezdní jednání Zastupitelstva městyse – Chotěšiny – říjen 
Rádi bychom Vás pozvali na výjezdní jednání Zastupitelstva městyse, 

které se uskuteční v měsíci říjnu v hasičské zbrojnici v Chotěšinách. Termín 

bude upřesněn na úřední desce min. 7 dní před termínem konání. Tímto bych 

Vás jménem Zastupitelstva městyse chtěl pozvat nejen na toto jednání, ale 

zároveň připomenout, že všechna jednání zastupitelstva městyse jsou veřejná. 

Nové prostory zasedací místnosti v Obecním domě již nabízejí dostatek míst 

pro Vás, hosty, abyste mohli přijít a podělit se s námi o své postřehy, co vám 

zde chybí, co se vám líbí, nelíbí atd. a tím se podílet na chodu a rozvoji našeho 

městyse. 

 

CVA 

Od 1. 7. 2023 platí nový provozní řád na CVA v Českých Heřmanicích. 

Podstatnou změnou je, že víceúčelové hřiště je v časech určených pro veřejnost 

volně přístupné. Nadále však zůstává možnost rezervace, která Vám po 

zaplacení zajistí přednostní právo užití. Tzn. Ten, kdo má zaplacenou rezervaci, 

obdrží od správce Zdeňky Zavřelové (tel. 731 038 326, České Heřmanice 111), 

v případě její nepřítomnosti od jejího zástupce J. Rensy (721 320 132, České 

Heřmanice 98), potvrzení o úhradě a dále klíče od soc. zázemí, nářaďovny a 

venkovního osvětlení víceúčelového hřiště.  

Věříme, že tuto změnu většina z nás ocení a hřiště tak bude hojněji 

využíváno. Ale pojďme si slíbit, že se na hřišti budeme chovat tak, aby nebylo 

nutné měnit provozní řad a hřiště opět zamykat. 

 

Stěhování úřadu městyse  
V době mezi 11. 9. až 15. 9. bude probíhat stěhování Úřadu městyse do 
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nových prostor Obecního domu, kde jeho služeb budete moci využít od 18. 9. 

2023. 

 

Informace starosty 
Od posledního vydání Heřmánku se v našem městysu opět událo několik 

změn, o kterých bych Vás rád informoval. Myslím si, že o mnohém již víte, ale 

přesto je zde zmíním.  

 

V první řadě se jedná o dokončenou rekonstrukci místní komunikace 11c. 

Jejíž realizace se uskutečnila s finanční podporou Ministerstva pro místní 

rozvoj z programu Podpora rozvoje regionů 2019+. 

 

Dále pak byla zrealizována oprava lávky 

pod č.p. 50. Zde se jednalo o rozšíření nosných 

patek, opravu betonových dílců, nájezdů a 

zábradlí.  

   

 

Aby i občané Borové měli své 

místo pro setkávání, byla v budově 

bývalého zájezdního hostince na 

Borové č.p. 7 provedena výměna soc. 

zařízení a bojleru. Současně započaly 

terénní úpravy za stodolou. Díky 

obětavé práci místních občanů, kteří 

provedli generální úklid přízemí, a tím z neobyvatelných prostor vytvořili 

příjemné místo pro setkávání, zde mohlo také proběhnout 27. 7. 2023 historicky 

první výjezdní jednání ZM. 
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Zajisté jste si povšimli opravené vápenné omítky na jednom štítu sýpky. 

Proč pouze štítu, a ne celé stěny? Jak jinak než z finančních důvodů. Ale 

nebojte se, máme v úmyslu tuto naši památku opravit celou. Jen to bude z již 

zmíněných důvodů na etapy. 

V příštím roce bychom rádi 

pokračovali druhým štítem a 

v následujících letech 

zbývajícími stěnami. Ptáte-li se 

z jakého důvodu byla použita 

jiná barva, než je na čelní stěně, 

je to proto, že tento odstín byl 

při restaurování štítu nalezen a 

určen jako původní. Na 

financování této akce se mimo 

městys podílel Pardubický kraj 

z Podprogramu 3 - Podpora památkové péče v Pardubickém kraji na rok 2023 a 

dále Ministerstvo kultury z Havarijního programu Ministerstva kultury v roce 

2023. 
 

V průběhu školních prázdnin jsme se také dočkali rekonstrukce podlahy 

ve třídě Mateřské školy. Původní parkety byly nahrazeny PVC, ale tomu ještě 

předcházelo odebrání asi půl metru navážky se zeminou, nainstalování 

odvlhčení a ochrany proti radonu.  
 

Nemohu opomenout a zároveň Vás s radostí pozvat do nových prostor 

místní knihovny, které se od 21. 8. 2023 nacházejí v prvním patře Obecního 

domu. Toho, že je v prvním patře, se nemusíte vůbec obávat, jelikož pro tyto 

účely můžete použít výtah. Půjčovní doba zůstává beze změny. 
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U Obecního domu bych se ještě na chvilku pozastavil a poukázal na něco, 

čeho by si někteří z vás možná ani nevšimli. Jedná se o nainstalování ochranné 

sítě proti holubům před sochou Jana Nepomuckého, umístěnou nad vstupními 

dveřmi do Obecního domu. 

A úplně na závěr bych Vás rád pozval v pátek 6. 10. 2023 od 19 hod. do 

Kulturního domu v Českých Heřmanicích na Divadelní hru Za vodou, za vodou 

s písněmi Karla Hašlera. Vstupenky na toto představení si již nyní můžete 

zakoupit na úřadu městyse.  

                                                                                                          -ms a pl- 

 

 

Vážení spoluobčané,   

  

 

nainstalujte si vylepšenou aplikaci Úřad v Mobilu / Hlášenírozhlasu.cz, 

díky které budete získávat veškeré informace z našeho městysu, o které 

budete mít zájem. A navíc v ní najdete spoustu dalších užitečných 

informací. 
 

 

Díky této aplikaci už Vám nikdy neunikne žádná informace.  

• Informace z úřadu - upozornění na odstávku vody, uzavírky silnic, 

výpadky elektřiny, plynu, změny úředních hodin, apod. 
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• Informace o kulturních a sportovních akcích – pozvánky na kulturní a 

sportovní akce  

• Prodejní akce 

 

Navíc v ní ale najdete také 

• Kalendář plánovaných akci  

• Ankety a hlasování 

• Zasílání podnětů a upozornění na závady 

• Kontakty – důležité kontakty přístupné offline 

• Autobusové spoje 

• Heřmánek 

• Rezervace víceúčelového hřiště v CVA 
 

Tato služba je pro vás zcela ZDARMA 

Neplatíte žádné aktivační a ani jiné poplatky. Při samotné registraci 

doporučujeme uvést kromě svého emailu i telefonní číslo. V krizových 

situacích jsou totiž informace rozesílány i SMS zprávami.  
 
 

Jak si nainstalovat aplikaci ÚřadvMobilu/Hlášenírozhlasu.cz 

 

 

Stáhněte aplikaci ÚřadvMobilu / Hlášenírozhlasu.cz, kterou naleznete na 

Google Play nebo App Store,  

 

Aplikaci následně otevřete.  

 

V tento okamžik si můžete zvolit možnost: 

• pokračovat bez přihlášení – aplikaci můžete využívat, jako neregistrovaný 

občan, ale nebudete moci využívat všechny funkce aplikace jako třeba 

hlášení závad a zasílání podnětů. 

• zaregistrovat se – zadejte potřebné údaje a můžete využívat všechny funkce 

aplikace  

 

Při registraci si sami zvolíte, který typ informací chcete dostávat.  

Kromě zvolených typů informací budete varováni před nebezpečím v případě 

krizových situací. 

Pokud si nebudete s instalací nebo nastavením vědět rady, obraťte se na Úřad 

městyse, kde Vám rádi všichni pomůžeme. 
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Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

 

Dne 22.6.2023: 

 

ZM schválilo: 

• hospodářský výsledek z hlavní činnosti městyse – zisk ve výši 3.193.191,48 

Kč, z hospodářské činnosti městyse zisk ve výši 188.824,15 Kč. Dále ZM 

schválilo závěrečný účet Městyse České Heřmanice za rok 2022 bez výhrad. 

Součástí závěrečného účtu je zpráva o výsledku přezkoumání hospodaření 

městyse za rok 2022 se závěrem, že při přezkumu nebyly zjištěny chyby a 

nedostatky. 

• účetní závěrku městyse za rok 2022. 

• účetní závěrku PO Základní škola České Heřmanice za rok 2022 a dále 

schválilo převedení hospodářského výsledku za rok 2022 ve výši 3.566,13 Kč 

do rezervního fondu. 
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• účetní závěrku PO Mateřská škola České Heřmanice za rok 2022 a dále 

schválilo převedení hospodářského výsledku za rok 2022 ve výši 626,11 Kč 

do rezervního fondu. 

• Rozpočtové opatření č. 3/2023 v předložené podobě.  

• Smlouvu o dílo mezi městysem a spol. Sefir s.r.o., Zlonín na dílo na akci 

„Oprava podlahy ve třídě v MŠ České Heřmanice“ v ceně 736.545 Kč vč. 

DPH.   

• cenovou nabídku spol. JAFIS s.r.o., Litomyšl na technický dozor investora na 

akci „Oprava podlahy ve třídě v MŠ České Heřmanice“ v ceně 26.015 Kč vč. 

DPH. 

• Smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z Podprogramu 3 – Podpora 

památkové péče v Pardubickém kraji na rok 2023 OKSCR/23/22974  mezi 

městysem a Pardubickým krajem na akci „České Heřmanice, sýpka, sanace 

průčelí“ („Sanace průčelí kulturní památky, sýpka České Heřmanice“) ve 

výši 100.000 Kč. 

• Dodatek č. 4 ke Smlouvě o zemědělském pachtu č. 128/2021 mezi městysem 

a Zemědělsko-obchodním družstvem Zálší, Choceň, kterým se snižuje 

výpovědní lhůta u části p.p.č. 4333 v k.ú. České Heřmanice na 1 rok z 

důvodu plánované směny této části pozemku se SPÚ. 

• cenovou nabídku spol. EPIMO spol. s r.o., Česká Třebová na elektronický 

bezdrátový zabezpečovací systém v ceně 48.088 Kč bez DPH do budovy 

Obecního domu. 

• cenovou nabídku TRIVOS – truhlářství v.o.s., Borohrádek na instalaci sítí 

proti hmyzu do 15 oken na budově Obecního domu v ceně celkem 17.033 Kč 

vč. DPH. 

• smlouvu o dílo mezi městysem a O. Staňkem, Ústí nad Orlicí jejímž 

předmětem je kompletní projektová příprava akce „Převod územního plánu 

městyse České Heřmanice do jednotného standardu“ v celkové ceně 17.000 

Kč. 

• Smlouvu o reklamě a propagaci mezi městysem a Spolkem přátel Růžového 

paloučku, Újezdec na zajištění slavnosti na Růžovém paloučku dne 2. 7. 2023 

ve výši 1.000 Kč. 

• finanční dar ve výši 10.000 Kč pro Zařízení sociální péče Choceň. 

• předložený upravený Provozní řád CVA s platností od 1.7.2023. 

• nabídku VK žaluzie 365 s.r.o., Vysoké Mýto na výměnu žaluzií v obecním 

bytě č. 2 za cenu 7.720 Kč vč. DPH. 

• nabídku D. Šruta, České Heřmanice na terénní úpravy zahrady u č.p. 7 na 

Borové (srovnání plochy a zhotovení odvodňovacího valu, vykopání 

vsakovací jímky a vysypání štěrku) v ceně cca 13 000 Kč. 
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ZM souhlasilo: 

• s prodejem pozemku městyse č. 1 M. Fišerovi, České Heřmanice za 905.844 

Kč. Pozemek č. 1 o celkové výměře 822 m2 je tvořen pozemky p.č.  4027/5, 

1215/10, 4026/4, 346/32 v k.ú. České Heřmanice, které vznikly na základě GP 

459-081/2022, který byl ověřen příslušným katastrálním úřadem dne 12. 4. 2022. 

Tento prodej byl zveřejněn záměrem městyse č. 3/2023 v termínu 27.4. – 

16.5. 2023.  Dále ZM schválilo Kupní smlouvu na prodej tohoto pozemku.  

• s prodejem pozemku městyse č. 2 P. Svobodové, Sloupnice a Ing. J. 

Gavendovi, Litomyšl za 1.128.400 Kč. Pozemek č. 2 o celkové výměře 868 

m2 je tvořen pozemky p. č.  4027/6, 4026/3, 1215/11, 346/33, které vznikly na 

základě GP 459-081/2022, který byl ověřen příslušným katastrálním úřadem dne 

12. 4. 2022 a pozemkem p. č. 393/45 v k.ú. České Heřmanice. Tento prodej byl 

zveřejněn záměrem městyse č. 3/2023 v termínu 27.4. – 16.5. 2023. Dále ZM 

schválilo Kupní smlouvu na prodej tohoto pozemku.  

 

ZM povolilo: 

• výjimku z nejnižšího počtu žáků pro školní rok 2023/2024 v Základní škole 

České Heřmanice, stanoveného v prováděcím právním předpise s tím, že se 

zřizovatel zavazuje uhradit zvýšené výdaje na vzdělávací činnost školy, a to 

nad výši stanovenou krajským normativem. Minimální počet žáků ve školním 

roce 2023/2024  bude 31 žáků. 

 

ZM jednalo: 

• o návrhu směnné smlouvy mezi městysem a P. Hudečkem a J. Hudečkovou 

z důvodu směny části p.p.č. 22/1 za část st. p. č. 14/1 v k.ú. České 

Heřmanice. ZM s návrhem smlouvy souhlasilo a pověřilo starostu vyvěsit 

záměr na tuto směnu. 

• o cenové nabídce Š. Lněničky, Litomyšl na vyvložkování komínu v budově 

pohostinství v Českých Heřmanicích v ceně 38.370 Kč vč. DPH. ZM se 

shodlo, že je nejprve nutné komín ubourat a poté v případě nutnosti komín 

vyvložkovat. Současně je třeba ještě opravit vymetací branky. Kontakt na 

bourací četu dodá J. Němec. ZM nabídku nepřijalo. 

• o nutné opravě nebo demolici vstupního portálu do prostor před OD, na 

kterém je ale umístěno vedení el. proudu.   

• opětovně o potřebě pořízení prostoru technického zázemí pro zaměstnance 

místo stávající rozpadající se buňky. ZM projednávalo předložené návrhy 

plechových garáží. ZM se shodlo na plechové dvougaráži, s okénkem včetně 

kotvícího materiálu. ZM souhlasilo s umístěním dvougaráže vedle aktuálně 

umístěné plechové garáže u přidružené výroby ZOD Zálší. 

• o zahájení příprav projektu na „KODUS“ (komunitní dům pro seniory) a 

příjezdové části včetně parkoviště ze severní strany k Obecnímu domu. 
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• o návrhu starosty na přípravu Participativního rozpočtu. ZM s návrhem 

souhlasilo a pověřilo starostu připravit návrh podmínek pro participativní 

rozpočet.  

 

ZM vzalo na vědomí: 

• že proběhlo převolení Výběrového orgánu MAS Litomyšlsko o.p.s., do 

kterého byla opětovně delegována za městys České Heřmanice MUDr. M. 

Novotná. 

• Informace starosty o: 

▪ získaných referencích od starosty obce Sloupnice ohledně čištění 

Sloupnického potoka a možnosti dotací na tuto akci. ZM se shodlo vyčkat na 

vyhlášení podmínek plánované dotace na čištění vodních toků, které by mělo 

být někdy v průběhu letních prázdnin. 

▪ odstraněných odumřelých 2 břízách na Fit stezce, které by bylo dobré 

nahradit. ZM se shodlo požádat p. Vinteru o nabídku na doplnění, popř. 

rozšíření aleje na fit stezce. 

▪ průběhu jednání Valné hromady spol. Vodovy a kanalizace Vysoké Mýto 

s.r.o. 

▪ průběhu Valné hromady Mikroregionu VM. 

▪ nabídce firmy Innogy na dodávku energie pro městys. ZM se shodlo nabídku 

nevyužít.  

▪ volných finančních prostředcích městyse a jejich možném uložení na 

termínovaný vklad. ZM pověřilo starostu zajistit nabídku. 
 

Diskuze:  

Starosta seznámil ZM s výzvou SMS ČR, která je zaměřena proti zavedení 

systému zálohování nápojových obalů (PET lahve, plechovky). ZM se shodlo 

výzvu nepodpořit. P. Eliáš upozornil na neuskutečněné setkání bývalých a 

nových zastupitelů. ZM se shodlo uspořádat setkání na podzim t.r. Dále navrhl 

ZM zabývat se komunitní energetikou – doporučil oslovit spol.  Declima Ústí 

nad Orlicí a poptat se u obcí kde, již mají s komunitní energetikou zkušenosti. J. 

Macek se dotazoval na termín realizace opravy autobusového zálivu 

v Chotěšinách. Je objednáno u SÚS Běstovice. 

T. Jeřábek požádal o využití financí ve výši 25.000 Kč určených v účelové 

dotaci pro SDH České Heřmanice na výstavbu zpevněné plochy pod kontejner 

na koupi kontejneru. ZM s přesunem souhlasilo. M. Novotná informovala ZM o 

jednání Farnosti České Heřmanice ohledně studie na revitalizaci prostor před 

OD.  

 

Dne 27.7.2023 – výjezdní zasedání v Borové 

 

ZM schválilo: 
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• směnnou smlouvu mezi městysem a P. Hudečkem a J. Hudečkovou, oba 

bytem České Heřmanice jejímž předmětem je bezúplatná směna p.p.č. 1378, 

která byla oddělena GP 473-148/2023 ze st. p. č. 14/1 v k.ú. České 

Heřmanice za p.p.č 22/6 která byla oddělena stejným GP z p.p.č. 22/1 v k.ú. 

České Heřmanice. Tato směna byla zveřejněna záměrem městyse č. 4/2023 

na úřední desce v termínu 23.6. – 10.7. 2023. 

• smlouvu o dílo mezi městysem a Ing. arch. Petrem Kuldou – TIPOS, 

Dukelská 324, Ústí nad Orlicí jejímž předmětem je akce „Převod územního 

plánu městyse České Heřmanice do jednotného standardu“ v celkové ceně 

273.000 Kč. 

• finanční spoluúčast na akci „Převod územního plánu městyse České 

Heřmanice do jednotného standardu“ a potvrdilo, že městys disponuje 

dostatkem finančních prostředků na financování spoluúčasti ve výši 10% 

z celkových nákladů na tuto akci. 

• nákup plechové dvougaráže 6x5 m v ceně do 90.000 Kč vč. DPH  

• nabídku Lubomír Dočkala DoNet, Litomyšl na pořízení dataprojektoru Epson 

EB-FH52/3LCD/4000lm/FHD/2x HDMI/WiFi s držákem do OD v ceně 

27.037 Kč vč. DPH.  

 

ZM souhlasilo: 

• s uložením volných finančních prostředků městyse ve výši 5 mil. Kč na 

termínovaný vklad u spol. MONETA Money Bank, a.s., BB Centrum, Praha 

4 Michle. 

• se zapojením městyse do výzvy Pardubického kraje do projektu „Rozvoj 

Digitální technické mapy (DTM2)“ a s podáním žádosti o zaměření vedení 

veřejného osvětlení v Českých Heřmanicích, Netřebech, Chotěšinách a 

Chotěšinkách.  

 

ZM jednalo: 

• o opětovném prodeji pozemku č. 1 v Českých Heřmanicích. Důvodem je, že 

původní zájemce o koupi nepodepsal kupní smlouvu. ZM se shodlo pozemek 

znovu nabídnout k prodeji za stejných podmínek jako bylo uvedeno v záměru 

prodeje tohoto pozemku. Termín pro podání nabídek byl stanoven do 

29.9.2023 a min. nabídková cena musí být min. 1.000 Kč/m2. 

• o jediné nabídce na výstavbu betonového plotu mezi parkovištěm u Obecního 

domu na p.p.č. 18 a sousedním pozemkem p.č. 22/1 v k.ú. České Heřmanice 

v ceně 90.000 Kč. ZM se shodlo nabídku nevyužít a betonový plot vystavět 

svépomocí.  

• opětovně o nutné opravě nebo demolici vstupního portálu do prostor před 

OD. 
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• o rekonstrukci komunikace k obecnímu domu. Starosta informoval, že mu 

bylo doporučeno odbornou firmou s rekonstrukcí ještě počkat minimálně do 

uplynutí 1 roku od rekonstrukce kanalizace. A dále navrhl cestu vydláždit 

žulovými kostkami. ZM souhlasilo s odložením na příští rok a pověřilo 

starostu zajistit 2 nabídky. Jednu na vydláždění cesty žulovými kostkami a 

druhou na asfaltový povrch.  P. Eliáš navrhl v případě varianty žulových 

kostek, vydláždit kompletně celou cestu až k horní bráně u OD.  

• o nabídce spol. SMS ČR na připojení městyse k Nákupu společných energií 

na Českomoravské komoditní burze Kladno. ZM pověřilo starostu zajisti více 

informací. 

• o třech nabídkách na dotační management na akci „České Heřmanice II/317 

– Chodníky, přechody, zálivy“. ZM požádalo nabídky doplnit o další služby 

po podání žádosti. Poté budou nabídky znovu projednány. 

• o nastavení cen v rámci Odpadového hospodářství při svozu 

velkoobjemového odpadu občanům Českých Heřmanic. ZM se shodlo na 

podmínkách svozu velkoobjemového odpadu, kdy občan uhradí přistavení 

kontejneru a 50% z ceny dopravy, při odvozu suti a stavebního odpadu uhradí 

přistavení kontejneru, dopravu a skládkovné v plné výši.   

 

ZM vzalo na vědomí: 

• že byla vyhlášena výzva č. 5/2023: Adaptace ekosystémů na změnu klimatu – 

obce a kraje v rámci Národního programu životního prostředí. Na základě 

této výzvy byla oslovena dotační managerka, která zjišťuje informace, zda se 

tato výzva dá využit na vyčištění potoku. 

• Informace starosty o: 

▪ proběhlých a připravovaných investicích městyse do budovy č.p. 7 na 

Borové. P. Eliáš informoval že je po konzultaci s R. Urbánkem vyhotoven 

rozpis nutných prací, u kterého je nutné zvolit priority. Bude projednáno 

na dalším jednání ZM.    

▪ uzavření knihovny a jejím stěhování do OD.  

▪ probíhajících pracích na opravě lávky L3.  

▪ plánovaném termínu stěhování úřadu do OD.  

▪ zahájení prací na opravě sýpky.  

▪ probíhajících pracích v budově školy.  

▪ změně záměru umístění okna do keramiky, kdy bude vybudováno pouze 

odvětrávání. 

▪ uskutečněném rozhovoru v Českém rozhlasu Pardubice a pozvání 

posluchačů na Staročeský pouťový jarmark. 

 

Diskuze:   

P. Eliáš – poděkoval „Borovákům“ za odvedenou práci na č.p. 7.; M. Novotná 
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upozornila na nepovolené vylepování plakátů na autobusové zastávky – je třeba 

upozornit spolky, upozornila na potřebu ochrany sochy J. Nepomuckého, 

umístěného nad vchodem do budovy OD, proti výkalům holubů - M. Novotná 

zajistí nabídky.; J. Macek informoval, že byla dokončena oprava stropu 

v hasičské zbrojnici v Chotěšinách, a že zbývá ještě opravit podlahovou 

krytinu. Poptá starosta u Jehly.; M. Pekařová pozvala všechny přítomné na 

ukončení prázdnin 26.8. v Netřebech. Občané Netřeb: upozornili na potřebu 

opravy střechy na č.p. 7 z důvodu uvolněné střešní krytiny a také opravy 

podlahy v kuchyni č.p. 7. K tomuto účelu bude možné využít zbylá prkna 

z opravy podlahy na sýpce. O. Páleník byl požádán o přípravu rozpočtu na tuto 

opravu podlahy. Dále upozornili na nedostatečnou péči a údržbu zeleně v místní 

části Borová.  Je třeba provést ozdravný prořez stromů. Dále upozornili na 

volné pobíhání psů. Starosta odpověděl, že již byli majitelé na tento problém 

upozorněni a požádání o sjednání nápravy. Upozornili na špatný stav mostku 

přes potok u Ivančiny louky. Starosta odpověděl, že je již v řešení s SPÚ. Dále 

upozornili na špatný stav cesty na p.p.č. 4535.  A nakonec upozornili na 

zapomenutý sloup původního veřejného osvětlení na p.p.č. 525/3, který je třeba 

odstranit. 

 

Dne 31. 8. 2023: 

 

ZM schválilo: 

• nabídku spol. Wat elektro s.r.o., Praha na zpracování studie stavebně 

technologického řešení fotovoltaické elektrárny na budovu kulturního domu a 

pohostinství, vyřízení smlouvy o připojení a technickou prohlídku místa 

instalace ve výši 45.000 Kč vč. DPH. 

• cenu za nájemné a služby související s nájmem 1 m2 hrobového místa na 

katolickém a evangelickém hřbitově v Českých Heřmanicích ve výši 30 Kč 

za rok. Smlouvy o nájmu hrobového místa budou uzavírány od 1.1.2024 do 

31.12.2033. 

• nabídku od spol. Sefir s.r.o., Zlonín na snížení a opravu stávajícího komínu 

na budově pohostinství v ceně 143.967 Kč vč. DPH. 

• nabídku od spol. Liviton s.r.o., Praha 21 na dotační management na akci 

„České Heřmanice II/317 – Chodníky, přechody, zálivy“ v ceně za podání 

žádosti 87.500 Kč a dále pak 6 % ze získané dotace a dále za činnost po 

získání dotace včetně závěrečného vyhodnocení akce 1% z rozpočtové ceny 

stavby. 

• Příkazní smlouvu mezi městysem a spol. Liviton s.r.o., Praha 21 jejímž 

předmětem je dotační management na akci „České Heřmanice II/317 – 

Chodníky, přechody, zálivy“. 

• Rozpočtové opatření č. 4/2023 v předložené podobě. 
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ZM souhlasilo: 

• s překopem MK 4c-1 na p.p.č. 1221/16 v k.ú. České Heřmanice z důvodu 

napojení nemovitosti č.p. 85 na kanalizaci za podmínky, že MK bude 

uvedena do původního stavu. 

 

ZM jednalo: 

• o návrhu starosty na stanovení pravidel participativního rozpočtu městyse na 

rok 2024. ZM s vytvořením participativního rozpočtu souhlasilo a ponechalo 

si čas na upřesnění podmínek do příštího jednání.  

• o přibližných nákladech na akci Rekonstrukce MK 6c k Obecnímu domu. 

Varianta vydláždění komunikace žulovými dlažebními kostkami by 

vycházela cca o 100% dráž než varianta asfalt. ZM se shodlo vzhledem 

k delší životnosti, lepšímu vsakování vody a hlavně důstojnosti lokality zvolit 

i přes vyšší náklady vydláždění žulovými kostkami. ZM pověřilo starostu 

zajistit výkaz výměr na opravu místní komunikace 6c s odborným 

vyjádřením o vhodnosti umístění kostek do těchto míst. Dále pověřilo 

starostu zajisti nabídky na projekt nové místní komunikace ze severu k OD.  

• o ústní nabídce od p. Kmoška, Litomyšl na renovaci původních dveří z půdy 

v budově bývalé fary v ceně do 20.000 Kč. Starosta informoval, že dle p. 

Kmoška, je možnost provést renovaci svépomocí, ale je třeba citlivého 

zásahu. ZM navrhlo dát výzvu do Heřmánku a na web, zda by někdo 

z občanů neměl o tuto práci zájem. 

• o budově č.p.7 na Borové. P. Eliáš představil seznam postupů nutných oprav 

na budově městysu v Borové č.p.7. Dále informoval o soudržnosti občanů 

Borové a jejich potřebě najít místo pro setkávání. Starosta navrhl určit 

konečný záměr s budovou a podle toho práce postupně realizovat. ZM 

většinově s postupem prací v rámci 1. a. 2. etapy souhlasí. U etapy 3. a 4. 

navrhlo promyslet budoucí využití budovy. ZM se seznámilo s protokolem o 

provedené kontrole spalinových cest v této budově, které z hlediska 

bezpečnosti nevyhovují, ale jsou průchozí. ZM souhlasilo s vyvložkováním 

komínu a pověřilo starostu zajistit nabídku. 

• o upozornění od spol. EKOLA České Libchavy s.r.o. na potřebu navýšení 

počtu kontejnerů na papír na sběrném místě v Netřebech z důvodu 

nedostačující kapacity. Starosta navrhl umístit vyhořelý velkoobjemový 

kontejner s popisem „papír“ a původní plastový kontejner přemístit na jiné 

vytížené místo.  

• o projektu KODUS (Komunitní dům pro seniory). Starosta představil 2 

vzorové studie. ZM se shodlo na oslovení projektových kanceláří, které již 
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mají zkušenosti s projektováním budov tohoto typu, aby výsledný projekt byl 

v souladu s podmínkami pro získání dotace a charakteru využití budovy. 

 

ZM vzalo na vědomí: 

• Informaci starosty, že dotace z Národního programu Životního prostředí 

nelze čerpat na vyčistění Sloupnického potoka. ZM jednalo o dalších 

možnostech vyčištění. ZM pověřilo starostu zajistit nabídky na vyčištění 

potoku. 

• Informace starosty:  

▪ o tom že 4. 9. dojde k předání staveniště na akci Oprava havárie 

silničního tělesa – opěrná zeď vodní nádrže Šupka. Ukončení stavby se 

plánuje na 18.11. Starosta informoval ZM, že upozornil investora stavby 

na skutečnost, že projekt neřeší opravu zdi po celé nutné délce a je tedy 

nyní v jednání oprava i zbývající části.  

▪ o dokončené opravě podlahy ve školce.  

▪ o přesunu knihovny do OD.  

▪ o zasíťování sochy J. Nepomuckéh, za což poděkoval J. Rensovi, který 

tyto práce provedl.  

▪ ukončení prací na sýpce – zvolená barva omítky je schválena 

památkovou péčí a je dle nálezu původní barvy.  

 

Diskuze:   

M. Novotná upozornila na špatný stav lavičky na katolickém hřbitově a o 

potřebě opravy stolů uskladněných na Borové (využívaných převážně na 

jarmarku). Dále upozornila na nutnou revizi reklamních předmětů a blížící se 

výročí 800 let od 1. písemné zmínky o městysu. Požádala přítomné zástupce 

spolků o určení kontaktní osoby, která se zapojí do tvorby almanachu. Nakonec 

informovala o jubilantech. 

Občané Českých Heřmanic upozornili na špatný stav příjezdové cesty ke 

katolickému hřbitovu. Dále se dotázali, kdo povoluje čas, do kdy je možné 

pořádat venkovní kulturní akce. Zmínili narůstající počet akcí konaných na 

hřišti TJ Sokol do pozdních nočních hodin, které porušují vyhlášku o nočním 

klidu. Starosta přislíbil osobní projednání s TJ Sokol České Heřmanice. 

Další dotaz se týkal budoucí existence líp na náměstí v případě realizace 

projektu Modernizace silnice II/317 – průtah. 
 

            -ms a pl- 
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Toto číslo vyšlo 13. září 2023                                  Uzávěrka příštího čísla bude 1. prosince 2023 

 

 

SDH České Heřmanice Vás zve na 

HASIČSKOU ZÁBAVU 
v sobotu 18. 11. 2023 od 20 hodin 

v kulturním domě v Českých Heřmanicích. 

K tanci a poslechu hraje skupina  

ROTOPED 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 


